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В статье предпринят всесторонний криминологический анализ причинности и предупреждения религиозной 

девиантности. Особо рассмотрены вопросы мотивации, условий и причин вступления в религиозные объединения 

экстремистского толка. Обосновывается, что религиозная девиантность и религиозная преступность не являются 

понятиями тождественными. Религиозной преступностью признается лишь та совокупность деяний, которые по 

своим признакам являются преступлениями в соответствии с уголовным законом. Под религиозной девиантностью 

надлежит понимать как любое нарушение действующего законодательства (в том числе и уголовного) в сфере 

религиозных правоотношений, так и любое нарушение социальных норм теологического характера. По мнению 

авторов, религиозный фундаментализм является благоприятной почвой для взращивания религиозного 

экстремизма как самостоятельной формы религиозной девиантности. В свою очередь религиозный экстремизм 

является основой проявлений религиозного терроризма как апогея религиозной девиантности, достигшей 

уровня религиозной преступности. 
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DESPRE CAUZALITATEA DEVIANȚEI ȘI A CRIMINALITĂȚII RELIGIOASE 

Scopul propus în acest articol rezidă în analiza criminologică comprehensivă a problemelor de cauzalitate și prevenire a 

devianței religioase. Sunt analizate probleme de motivație, condiții și cauze care contribuie la aderarea la organizații 

religioase de natură extremistă. Se demonstrează că devianța religioasă și criminalitatea religioasă nu sunt noțiuni 

identice. Criminalitatea religioasă constituie o totalitate de fapte care, în conformitate cu legea penală, întrunesc semnele 

unei infracțiuni. Devianța religioasă presupune orice formă de încălcare a legislației în vigoare, inclusiv a celei penale în 

sfera rapoartelor juridico-religioase, precum și orice încălcare a normelor sociale de natură teologică. În opinia autorilor, 

fundamentalismul religios este privit ca o condiție favorabilă pentru avansarea și extinderea extremismului religios ce 

constituie formă de sine stătătoare a devianței religioase, iar extremismul religios constituie temelie pentru manifestările 

terorismului religios, ca apogeu al devianței religioase care a atins nivelul criminalității religioase. 
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ON THE QUESTION OF CAUSALITY IN RELIGIOUS DEVIANCY AND CRIMINALITY 

The purpose of this scientific research is considered to be a comprehensive criminological study about the questions 

of causality and prevention of religious deviation. The authors are examining questions of motivation, conditions and 

causes regarding joining up to the religious organizations of the extremist character. There is demonstrated that religious 

deviation and religious criminality are not equal categories. 

Religious criminality is a totality of crimes which constitute items of a criminal offence in accordance with the 

Criminal law. At the same time, religious deviation assumes any form of violation of legislation in force (including the 

criminal one) in the sphere of religious social relationships as well as any violation of social norms of theological 

character. According to the authors’ view, religious fundamentalism is regarded as a favorable premise for extremism 

advanced growing up, as an independent form of religious deviation, but the religious extremism is the basis of religious 

terrorism manifestation as the apogee of religious deviation, which has reached the level of religious criminality. 

Keywords: religious criminality, causes of religious criminality, religious deviation, religious fundamentalism, 

religious radicalism, religious terrorism, religious extremism. 

 

Prezentat la 16.01.2018 

Publicat: iulie 2018 

 

 


